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تعد ستراتيجية المعرفة ما وراء الادراكية احد الستراتيجيات التعليمية الحديثة ومن اهم عوامل التعلم الناجح , فهي تساعد المتعلمين على التعلم الذاتي ورفع مستوى الوعي لديهم الى الحد الذي يؤدي الى بلوغ الهدف , ويتحقق ذلك من خلال مجموعة من الاجراءات التي يقوم بها الطالب , كالمعرفة والوعي بالانشطة والعمليات الذهنية التي تستخدم قبل واثناء وبعد عملية التعلم , وتشتمل هذه العمليات على الوعي بالمبادئ الاساسية للمادة التعلمية , والتخطيط للمهمة التعليمية التي سوف يؤديها المتعلم , ومن ثم مراقبة ومراجعة وتعديل هذه العمليات لاتمام المهمة التعليمية بالاتجاه الصحيح .


ولاجل ذلك عمدت الباحثون الى استخدام ستراتيجية المعرفة ما وراء الادراكية في تعلم مهارة الاعداد بالكرة الطائرة , وذلك لفاعليتها في اثارة عقل المتعلم مما يساعد على سهولة اكتساب المعلومات وتخزينها واسترجاعها .


وبذلك تنبثق مشكلة البحث في ان المناهج المتبعة في تدريس مادة الكرة الطائرة لا تحمل بين طياتها تلك الستراتيجية المهمة والتي يكون المتعلم من خلالها عنصرا حيويا وفاعلا في العملية التعليمية , اذ يتم اعتماد اساليب التعلم التقليدية المستندة على ضخ المعلومات بطريقة القائية من قبل المدرس , والتي تفتقر الى المحفزات التي تثير اهتمام المتعلمين . وعليه ووفق هذه المعطيات تم استخدام ستراتيجية المعرفة ما وراء الادراكية للاسهام في انجاح وتطوير العملية التعليمية .

وقد هدفت الدراسة الى :-

· التعرف على تاثيرالتعليم وفق ستراتيجية المعرفة ما وراء الادراكية في تعلم مهارة الاعداد بالكرة الطائرة .
وللتحقق من اهداف البحث افترضت الباحثة ما ياتي :-
· وجود فروق ذات دلالة معنوية بين الاختبارين القبلي والبعدي ولصالح الاختبار البعدي للمجموعتين التجريبية والضابطة في تعلم مهارة الاعداد بالكرة الطائرة .
· وجود فروق ذات دلالة معنوية في الاختبار البعدي بين المجموعتين التجريبية والضابطة ولصالح المجموعة التجريبية في تعلم مهارة الاعداد بالكرة الطائرة .
وقد اتبعت الباحثة الخطوات الاتية في إجراءات الدراسة :-

· تم استخدام المنهج التجريبي ذي المجموعتين المتكافئة التجريبية والضابطة .
· اجري البحث على عينة من طلاب المرحلة الدراسية الثانية في قسم الصحة والترويح في كلية التربية الرياضية – جامعة بغداد للعام الدراسي (2009 – 2010 ) والبالغ عددهم (30) طالب .
· لقد تطلب البحث استعمال اختبارين مهاريين هما :- 
· اختبار الاعداد الى مركز (2 - 4)
· اختبار الاعداد
· بعد اجراء الاختبارات المهارية القبلية تم تنفيذ المنهاج التعليمي الذي اشتمل على (8) وحدات تعليمية لكل من المجموعتين التجريبية والضابطة بواقع وحدتان تعليميتان في الاسبوع , وكان زمن الوحدة التعليمية (90) دقيقة 
· تم اجراء الاختبار البعدي لعينة البحث بعد الانتهاء من تنفيذ المنهاج .
وبعد تحليل البيانات باستخدام الوسائل الاحصائية الملائمة تم التوصل الى العديد من الاستنتاجات كان من اهمها ما ياتي :- 

· ان المناهج التعليمية (ستراتيجة المعرفة ما وراء الادراكية والمناهج المتبع في الكلية) مناهج فاعلة في رفع مستوى الاداء المهاري لمهارة الاعداد بالكرة الطائرة 
· ان المنهاج التعليمي المعد وفق ستراتيجية المعرفة ما وراء الادراكية اثبت اهمية واثره الفاعل في تعلم مهارة الاعداد بالكرة الطائرة وبشكل افضل من المنهاج المتبع في الكلية 
واستكمالا لمتطلبات البحث تقدمت الباحثة بمجموعة من التوصيات كانت اهمها :-

· امكانية افادة المؤسسات التعليمية في وزارة التعليم العالي من نتائج البحث الحالي في بناء برامج التعليم وفق ستراتيجية المعرفة ما وراء الادراكية للارتقاء بمستوى الطلبة الجامعيين الى مستوى افضل .
· استخدام المنهاج التعليمي المعد وفق ستراتيجية المعرفة ما وراء الادراكية في تعلم مهارة الاعداد بالكرة الطائرة لطلبة المرحلة الثانية في كلية التربية الرياضية في الجامعات العراقية لما له دور فاعل في رفع مستوى الاداء المهاري للمتعلمين 
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Abstract in Arabic 
Is the strategic knowledge beyond the cognitive one strategies of modern teaching is the most important factors of successful learning, they help learners to self-learning and raise their awareness to the extent that lead to the goal, is achieved through a range of measures undertaken by the student, as knowledge and awareness of activities and processes mental use before, during and after the learning process, and include these operations on the awareness and the basic principles of the rule learning, and planning for the educational mission that will be performed by the learner, and then monitor, review and modify these processes to complete the educational mission in the right direction. 
Because of that, the researcher proceeded to use the strategy of knowledge beyond the cognitive skill learning in preparation volleyball, in order to be effective in stimulating the mind of the learner, which helps to ease the acquisition of information storage and retrieval. 
Thus emerges the research problem in the approaches to the teaching of volleyball is not fraught with the strategic task which the learner is through a vital and active in the educational process, as is the adoption of methods of traditional learning based on injecting information in a manner Alqaiip by the sender, which lack to the stimuli of interest to learners. Accordingly and in accordance with these data were used strategy of knowledge beyond the cognitive to contribute to the success and development of the educational process. 

The study aimed to: - 
 Recognition Tateraltalim( according to the strategy of knowledge beyond the cognitive skill learning in preparation volleyball. 
To investigate the objectives of the research the researcher assumed the following: - 
 there were significant( differences between pre and post tests and the post test for the two experimental and control group in learning the skill of preparing volleyball. 
 there were significant( differences in the post test between the experimental and control groups for the experimental group in learning the skill of preparing volleyball. 
The researcher followed the following steps in the procedures of the study: - 
• experimental method was used with equal experimental groups and control group. 
• Research was conducted on a sample of students from second grade in the Department of Health and Recreation in the College of Physical Education - University of Baghdad for the academic year (2009 - 2010), who are (30) students. 
• The use of search requests Mharien tests are: - 
 Test preparation to the center (2-4) 
 Test preparation 
• After testing skills tribal curriculum was implemented, which included (8) and modules for each of the experimental and control groups by two units Talimytan week, and the time module (90 minutes) 
• the post test was conducted for the sample after the completion of the implementation of the curriculum. 
After analyzing the data using appropriate statistical methods was reached several conclusions, among which was the following: - 
• The curriculum (Stratejp knowledge beyond the cognitive approaches taken in the college) curriculum effective in raising the level of performance of the skill setup Volleyball 
• The curriculum prepared in accordance with the strategy of knowledge beyond the cognitive importance and its impact has proved effective in learning the skill of preparing the aircraft and the ball better than the curriculum used at the college 
As a complement to the requirements of research the researcher made a series of recommendations were the following: - 
• the potential to benefit educational institutions in the Ministry of Higher Education from the results of current research in building education programs according to the strategy of knowledge beyond the cognitive to improve the quality of university students to the level of the best. 
• Use the curriculum prepared according to the strategy of knowledge beyond the cognitive skill learning in preparation for the volleyball second stage students in the Faculty of Physical Education in Iraqi universities because of its active role in raising the level of performance of learners. 
